
ותחיינה את הילדים

הנער איננו

אין דבר שמפחיד יותר אבא או אימא כמו תופעת 
הנשירה ר"ל. אין לתאר את שברון הלב של הורים 
שרואים את בנם מתרחק מהדרך. במשך שנים הם 
מסרו את הנפש כדי לחנך את הילד או את הילדה 
בדרך התורה והיראה, השקיעו זמן וטרחה וממון ובלי 
סוף תפילות, וכאשר הם רואים את הילד מאבד את 
הָרֶגֶשׁ, מתקרר, מזלזל, מתרחק, משנה את לבושו ואת 
התנהגותו – זה שובר להם את הלב. ולצערנו, זו אחת 

מבעיות הדור הגדולות והנפוצות 
ביותר.

אין כמובן פתרון קסם אחד 
ברור  עליו.  להצביע  שניתן 
מאוד  הרבה  כאן  שצריכים 
תפילות וכל מאמץ כדי להציל 
את הילדים האלה. אבל כחלק 
ממצוות התשובה, כשאנחנו 
רואים תופעה כואבת, אנחנו 
צריכים לפשפש ולחפש אולי 
יש משהו כללי אצלנו שאפשר 

לתקן ולחזק.

אין הדבר תלוי אלא בי 
– בפנימיותי

וככלל אפשר לומר, שהילדים שלנו הם הַמַּרְאָה של 
פנימיות המחשבה שלנו. נמצא, שכדי לחבר אותם 
בחזרה אל הקדושה, עלינו לבדוק את עצמנו, האם 

הפנימיות שלנו מחוברת אל הקדושה.

ולצערנו, לא אחת מגלים שקיום התורה והמצוות 
שלנו הוא על סוג של "טייס אוטומטי" – "ותהי יראתם 
אותי מצוות אנשים מלומדה", אומר הנביא על העם 

רִחַק ממני". קמים  ולבו  ש"בפיו ובשפתיו כיבדוני 
בבוקר, מתפללים, לומדים, מקיימים מצוות – אבל 
הלב חסר, הלב רחוק, משהו בפנים מנותק מהעשייה. 
זה רק מתבטא ומשתקף דרך הילדים שלנו, אבל ברור 

שהתיקון מתחיל אצלנו ולא אצלם.

אסור לנו באיסור גמור לרדוף את עצמנו או להאשים 
את עצמנו חלילה. זה יכול רק להזיק. גם לריב עם 
הילדים לא יעזור. אבל אנחנו כן רוצים לתקן ולהשפיע 
ברוחניות. ה' אוהב אותנו ומעורר אותנו לנקודה מסוימת, 
לא כדי שֶׁנִּשָּׁבֵר חלילה, אלא מכיוון שיש לו מסר של 
אהבה עבורנו – ועלינו להטות 
אוזן ולקבל את תוכחתו על מנת 
שנוכל לתקן ולהחזיר לעצמנו 
את הלב, את החיים! ומבטיח לנו 
רבי נחמן מברסלב שכאשר הלב 
שלך יחזור לתפקד בקדושה – 
גם הלב של הילדים שלך מוכרח 
להרגיש את זה ולהגיב בהתאם 
– "ומל ה' את לבבך ואת לבב 

זרעך".

הַנַּפָּח הקדוש

מעוררים  איך  העצה?  מהי  אז 
ומחיים את הלב מחדש? איך מחברים את התורה 

והמצוות אל פנימיות לבבנו?

העצה הגדולה ביותר לחיבור פנימי לתורה ולמצוות – 
היא החיבור לצדיקים. כי הצדיק כולו אש, כולו פנימיות, 
ובכוחו להבעיר בכל אחד את האש הפנימית. אדם יכול 
ללמוד תורה ולקיים מצוות וזה נשאר בחיצוניותו. הלב 
בתוכו מת, שקוע בתרדמה עמוקה. והצדיק מעורר את 
האדם מן השינה, וּמְחַיֶּה לו את הלב ומבעיר בתוכו 

את האש הפנימית.

הטו אוזן רק למילים האלה של רבי נחמן וכבר תרגישו 
איך הלב מתחיל להתעורר:

"ועל כן צריכין מנהיגי הדור לְנַפֵּחַ )כלומר, לִנְשֹׁב 
רוח חזקה כביכול כדי להסיר את( העפרוריות מן הלב, 
דהיינו מכל אחד מישראל, וחוזרין ונתחברין חלקי האש 
שבכל אחד ואחד מישראל, ונתקשרין ישראל ביחד, 
ונעשין בחינת לב. וכל אחד ואחד מישראל נעשה 
בחינת לב למקום שצריך שיהיה שם בחינת לב, וחוזר 

ובוער להשם יתברך".

כמה מתוקים הדברים!

יש לך אש?

ואיך הצדיקים עושים את זה? על ידי שהם מגלים לנו 
את המאור שבתורה, את הסוד, שהוא הפנימיות – כי 
רק כאשר האדם מחובר לפנימיות של התורה התורה 
מתחברת לפנימיות של האדם! וזה כל הרעיון של 
תורת החסידות והקבלה הנקראות "פנימיות התורה".

ולכן אומר רבי נחמן שכל היהדות של האדם תלויה 
בהתקרבות לצדיקים. ולכאורה מדוע? מהיכן חידש רבי 
נחמן את היסוד הזה? אנו יודעים שהיהדות זה קיום 
ההלכות, זה תפילה, מצוות, לימוד תורה, ועוד – מדוע 
אומר רבי נחמן שהדבר שכל היהדות תלויה בו הוא 

התקרבות לצדיקים?

אלא שעיקר היהדות היא הלב, הפנימיות. "הקדוש 
ברוך הוא ליבא בעי", "ה' יראה ללבב". ולצערנו הלב 
שלנו לא ברשותנו. רק הצדיקים ליבם ברשותם. וכל 
יהודי שרוצה להדליק את הלב מחדש, להצית בתוכו 
את אש היהדות – צריך לחפש את הצדיק שיכול לפתוח 
לו את הלב. שיעורי תורה לא חסר, קהילות קדושות 
ברוך ה' יש לרוב, קיום המצוות בדורנו נגיש וקל מאי 
פעם – אבל הלב – הוא עדיין רחוק רחוק ועמוק עמוק 

מי ימצאנו!

לכן מחפשים ומתקרבים לצדיקים!
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פנימי לתורה 

ולמצוות – היא 
החיבור לצדיקים.
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שאלות ותשובות מקו ההלכה

במשך מעל שנה כל יום שישי אני מכינה הפרשת 

חלה והשבוע לא מסתדר לי, מעולם לא נדרתי 

לעשות הפרשת חלה אבל נהגתי כך שלש פעמים, 

האם אני חייבת להכין למרות שאין לי צורך 

בחלות כי זה כמו נדר, או שאפשר שבוע 

אחד לדלג על כך?

אין כאן איסור נדרים, ואף שאנו 
נוקטים שכאשר אדם נוהג מנהג 
טוב יותר מג' פעמים ורוצה לבטלו 
צריך לעשות התרה, מכל מקום 

אין זה אלא כאשר רוצה לבטל 
לגמרי את המנהג, אבל אם כוונתו 

להמשיך במנהג אלא שפעם אחת אינו 
עושה, אין זה נחשב לעקירת הנדר ואין צריך 

התרה. ולכן את יכולה בהחלט שלא לעשות 
הפרשת חלה בשבוע זה ללא חשש. 

האם בקידוש ליל שבת באמירת שלום עליכם 

רצוי לדלג על  "בצאתכם לשלום" או לאומרו?

נחלקו בכך הפוסקים האם צריך לומר “בשבתכם 
לשלום” וכן האם יש לומר “בצאתכם לשלום” בספר 
תוספת שבת כתב שאין לומר בצאתכם לשלום שלא 

יהיה נראה כאילו אומר למלאכים לצאת מביתו, אמנם 
הרב חיד”א במחזיק ברכה )סימן רס”ב אות ב’( כתב 
שמנהגינו לומר בצאתכם לשלום שאין כוונתנו לומר 
למלאכים לצאת אלא שאנו מבקשים מהם 
שיברכו אותנו גם בשעת יציאתם כשיחליטו 
לצאת מעצמם. ולהלכה נקטו הפוסקים 
שכל אחד ינהג כפי שהורגל בביתו.

לנקות  שאסור  שמעתי 

השולחן  את  ולפנות 

שלישית  סעודה  לאחר 

יהיה  שלא  כדי  בשבת 

מכין משבת למוצאי שבת 

שזה יום חול, הבעיה שבדרך כלל 

אנו רגילים לאכול סעודה שלישית 

בשעה מוקדמת, ואחרי זה יושבים כל 

המשפחה יחד בצוותא וזה מאד מפריע לנו, 

האם יש מקום בכל זאת להקל לפנות את השולחן 

לאחר סעודה שלישית?

האיסור לפנות את השולחן הוא כאשר אין לו צורך 
בשבת כגון שאוכל סעודה שלישית בסוף היום ותיכף 
יוצאת השבת, אבל במקרה שהוצג בשאלה שזה מצער 

את הנוכחים בשבת עצמה ומכבוד השבת לפנות כעת 
את השולחן, מותר לעשות כן לכבוד שבת. עפ"י יום 

זה לישראל )הרב זאדה פרק ה' אות א'(.

שכחתי לקחת משחת שיזוף לים ונשרפתי, וכעת 

אני צריך למרוח אלוורה כדי להרגיע את הכאבים, 

האם מותר למרוח אלוורה בשבת?

לספרדים מותר למרוח את האלוורה בתנאי שתהיה 
נספגת בתוך הגוף לגמרי, אבל אם המשחה עדיין צפה 
על גבי העור אסור )למשל משחת וואזלין אינה נספגת 
אלא שיירי השמן נשארים על הידיים כל הזמן(, שאם 
זה נספג לגמרי אין בזה איסור ממרח, יביע אומר )חלק 
ד’ אורח חיים סימן כ”ז(. וגם מצד רפואה אין כאן איסור 
מכיוון שאלוורה אינה תרופה וישנם אנשים שמורחים 
אלוורה גם לצרכים של עידון הגוף ולכן אין כאן איסור. 
והאשכנזים אוסרים אף אם זה נספג ומתירים רק 
בשמן בלבד ולא במשחה. שמירת שבת כהלכתה 

)פרק ל”ד אות י”ב(. 

יש לי ילדים נשואים בתחילת הנישואין ומאד 

קשה עליהם המצב הכלכלי, האם אני יכול להעביר 

לילדיי את המעשרות שלי?

מותר לכתחילה לתת לבניו הנשואים את המעשרות 
שלו אם הם זקוקים לכך, ויש בזה מצווה מיוחדת של 

עניי ביתך קודמים. יחווה דעת )חלק ג’ סימן ע”ו(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

קרבה אל נפשי גאלה
"קרבה אל נפשי גאלה"  זו לא רק כותרת, אל גם 
מציאות מוחשית, אין אדם שאין לו שעה! כך קבעו 
לנו חז"ל, ונסכו בנו עוצמות של תקווה ואור במשפט 

תמציתי זה.

לכל אחד מאיתנו יש תכנית שלימה של חיים, דמיון 
ציורי חלומי איך הוא רוצה, או איך הוא היה רוצה שיראו 
לו החיים, הן מבחינה גשמית, והן מבחינה רוחנית, כל 
אחד לפי השקפת חייו, ולפי שאיפותיו. הן בגדלות 
בתורה, הן בעבודת התפילה, והן בתיקון המידות, או 
ברכישה של מדרגות רוחניות נעלות ככל האפשר 
כראוי באמת. והן מבחינה גשמית שיהיה לכל אחד 
מאיתנו אור ואושר, בני, חיי, ומזוני רווחי, ומה לא... כי 
הרי זוהי משאלת הלב של כל אחד מאיתנו לעצמו 

ולכל אחד מישראל אמן.

כבר הספקנו  רבים מאיתנו  זה  עם  אלא שיחד 
להתייאש מהרבה תוכניות שהיה לנו, ובעיקר ברוחניות, 
וכמו שאמרו חז"ל "אלף נכנסים למקרא ]ומהם[ מאה 
למשנה, עשרה לגמרא ואחד יוצא להוראה"... והמציאות 
הזאת היא אמנם לא כל כך נעימה, אך אפשר לומר 
בצניעות שרבים מאיתנו או כמעט כולנו מתמודדים 
וחשים את ההתמודדות הזאת, כל אחד לפי מה שגזרה 
עליו יד ההשגחה. אלא שמצד שני קובעים לנו חז"ל 
ידיעה עצומה וברורה לא פחות והיא: "אין אדם שאין 
לו שעה" זה אומר לכל אחד בעולם הזה נקבע את 

אותה הרגע, את אותה השעה שבה יתהפך עליו כל 
הגלגל מרע לטוב, ויפתח לפניו כל האושר והשפע 

הרוחני והגשמי שמיועד לו.

ואם נאמר את זה במילים פשוטות, לכל אחד מאיתנו 
יש את הרגע שבו הוא יזכה לכל סוגי השלמויות, הן 
ברוחניות והן בגשמיות, את הרגע, שעה הזה הגדיר 
הבעש"ט במשנתו כ"גאולה פרטית" שעליה נאמר " 
קרבה נפשי גאלה"! אלא שעדיין אם נהיה מציאותיים, 
נראה שאמנם אנחנו מאמינים בכל דברי חז"ל הקדושים 
ודברי הבעש"ט הקדו' שכל דבריהם אמת וצדק, ודבר 
אחד מדבריהם לא ישוב ריקם, אלא שמשום מה רוב 
הפעמים לא רואים את אותו הרגע המיוחל של "קרבה 

נפשי גאלה".

והסיבה לכך: טמונה בעוד מאמר חז"ל מתוק והוא: 
"כל הדוחק את השעה השעה דוחקתו" שמשמעותו 
היא, אמנם השעה הזאת שבה יהיה לכל אחד מאיתנו 
גאולה פרטית היא קרובה מאוד, אלא שבדיוק כמו שעם 
ישראל היו רגע לפני כניסתם לארץ, וכבר אחרי כל 
הארבעים שנה במדבר, והיו צריכים להיכנס עם משה 
רבינו שהוא הגואל הראשון והוא הגאול האחרון לארץ 
ישראל, וממילא היה מכרית את כל העשר אומות, 
והיה בונה את בית המקדש שלא היה נחרב, והיה 
מגיע התיקון השלם והגאולה הן הכללית והן הפרטית.

אלא שרגע אחד של דחיקת השעה בהכאתו את 
הסלע במקום לדבר אליו, הרחיקה את אותו רגע מיוחל 
מכולנו לעוד ועוד עד היום הזה, כל מה שהיה צריך 
לעשות משה רבינו זה "לדבר אל הסלע" היינו "שישפוך 
שיחו ותפלתו בתחנונים כדל וכרש, אל הסלע הינו לב 

העליון..." ]ליקוטי מוהר"ן כ"א[,

יש מקום למעלה שנקרא "לב העליון" מגלה רבי 
נחמן, ומשם נמשך כל השפע של הבריאה כולה, כל 
ביאורי התורה של כל נשמה, ובתוכה גם כל החיות 
של כל העולמות שהרי כולם נכללים בתורה וביאוריה, 
וכפי התחדשות בתורה בכמות ואיכות כך גודל השפע 
לכלל העולמות כולם. אלא שאת השפע הזה ממשיכים 
רק ברחמים!!! וללא דחיקת השעה. עד כדי כך שאומר 
רבי נחמן שם בהמשך דבריו "ובשביל זה אין לאדם 
לדחק את עצמו על שום דבר, אלא יבקש בתחנונים, 

אם יתן לו השם יתברך יתן, ואם לאו לאו".

לסיכום: כל הבחירה של האדם סובבת סביב נקודה 
מרכזית אחת והיא התפילה להשם יתברך ברחמים 
ותחנונים על מה שהוא צריך הן ברוחניות והן בגשמיות. 
מי יודע כמה פעמים עשינו כל מיני דברים, ואפילו 
התפללנו בכל מיני צורות, וחשבנו שעל ידי פעולות אלו 
אנו מקרבים את הישועה שלנו, ולא ידענו שגרמנו רק 
ההיפך... הבה נקבל את הדעת הברורה של הצדיקים 
שמגלים לנו היכן נמצא האוצר, ובאיזה אופן גם נוכל 
לקבלו ולממשו בכל המובנים!!! ]מיוסד על פי ליקוטי 

מוהר"ן תורה כ"א[..
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 אנשי אמונה אבדו/ חלק א'
הגאון הרב ירחמיאל גרשון אדלשטיין זצ"ל המכונה 

ראש הישיבה. לקראת יום השלושים.

 לקראת יום השלושים החל בי' תמוז אי אפשר שלא 
לכתוב ולהתבשם מהאי גברא יקירא הגאון הגדול אוהב 
התורה ואוהב ישראל מרן ירחמיאל גרשון אדלשטיין 

זצ"ל.

אומרים חז"ל : "קשה סילוקן של חכמי ישראל כפלים 
מחורבן בית המקדש" וממש כחורבן העולם נחשב 
שהן שקולים כנגד העולם כולו, לכן צריכים אנו מעט 

להתעורר ולקחת מדרכו האצילית של שר התורה.

הר"ר ירחמיאל גרשון נולד לאביו הרב צבי יהודה 
ולאמא מרת מרים בעיירה שומיאץ הסמוכה לסמולנסק, 

בברית המועצות. מגיל קטן ינקו 
אמו  וטהרה,  קדושה  ילדיהם 
של הרב גרשון השיגה תעודות 
לידה מזויפות עם תאריך לידה 
שגוי לבניה, כך שיהיו רשומים 
כצעירים בשלוש שנים מגילם 
האמיתי ולא ילמדו בבית ספר 
ממלכתי, והם למדו תורה בסתר 

מאימת השלטונות.

בארץ  התיישבותם  תחילת 
השרון  ברמת  הייתה  הקודש 
וביום הראשון להגיעם למושבה 
הלכו האחים אדלשטיין לאחד 
הפרדסים וקבלו ארגזי תפוזים 
ריקים. מהם הם בנו בית מדרש 
שני הילדים העולים הפכו את 

וגם  לכיסאות  התפוזים  ארגזי 
לסטנדרים, כך התחילה משפחת אדלשטיין את 

התיישבותם בארץ ישראל בידיעה ובהבנה שהדבר 
החשוב ביותר הוא תורה הקדושה.

הר"ר ירחמיאל גרשון נכנס לישיבת פונוביץ בשנת 
התש"ד וכבר הטיל עליו הרב כהנמן, את המשימה ללמד 
תלמידים צעירים שבאו מאירופה, פליטי שואה, אלה 
היו תלמידיו הראשונים. ומיני אז במשך כ־80 שנה, עד 
יומו האחרון זכה ללמד שם תורה. מתוך אהבה עילאית 
לתלמידים ובמסירות נפש נפלאה, אפילו בזמן שהיה 
מאושפז בבית החולים כשהיה על ערש דוי לא ביטל 

את השיעור, ולימד במסירות נפש.

השיחות מוסר של הרב גרשון תמיד היו מחזקות 
ומעודדות, למרות שבאופן אישי הרב  מנהל אורח 
חיים וסדר יום כל כך סגפני, כבר מאה שנה. יודע היה 
הרב היטב על ההתמודדויות של היום? על הניסיונות 
ומעברים של הדור שלנו, היחס של הרב לנוער מתמודד. 

מעורר השתאות אבל גם היחס שלו לתלמיד הישיבה 
הרגיל, ובכלל ליהודי שומר המצוות הרגיל, היה מפליא.

הרב גרשון לא התפשר על הקביעות היומית בלימוד 
מוסר. להקדיש זמן בכל יום לתיקון המידות. והיה מדבר 
המון על תפילה, ונהג לומר שכל תפילה מועילה, אבל 
בעיקר בעיקר - תפילה על רוחניות. לבקש מהקב"ה 
להיות יהודים טובים יותר. לבקש להיות מחוברים יותר 
לתורה ולמצוות. לבקש על הילדים שלנו. על המידות 

שלהם. זה תמיד עובד.

בשיחה האחרונה שהרב מסר, בערב חג השבועות, 
הוא דיבר על אלו שלא זכו לשמור תורה ומצוות: "ברוך 
ה', אנחנו עוסקים כל הזמן בתורה ובמצוות, אבל מה 
עם כל כלל ישראל? יש חלק מכלל ישראל שעדיין אין 
להם את השלמות הזו. ואין להם 
את האשריך בעולם הזה". "אנו 
מתפללים ומבקשים רחמים 
עליהם. מבקשים בלשון רבים, 
על כל כלל ישראל: 'השיבנו 
לתורתך', 'סלח לנו כי חטאנו'. 
וזה תלוי עד כמה הכוונה של 
כל אחד כשמתפלל על כלל 
ישראל. לפי הכוונה יש סייעתא 

דשמיא".

גדולת הרב במידות הייתה 
דבר בלתי נתפס, פעם אחת 
סיפר אחד הרופאים בהתפעלות 
ביקור שערך בבית  רבה על 
פלוני, וראה שם הנהגה למופת 
של חתן לחמותו. הרופא תיאר 
כיצד החתן ורעייתו, עושים חסד עם 
החמות ומפקירים למענה את כל הדירה, וכשבעל 
הבית היה צריך להכין שיעור, הוא עשה זאת ב… 

מטבח.

הרופא תיאר כיצד ישב האדם הנכבד ההוא עם 
עשרות ספרים, והכין את שיעורו בין הסירים במטבח. 
היה זה הרב גרשון, שכיבד בצורה מופלאה את חמותו 
הרבנית דיסקין ע"ה, ונתן בכך דוגמא למופת כיצד 

מתנהגים עם החמות.

קצרה היריעה לספר את כל מעלותיו התרומיות של 
הרב גרשון את האיכפתיות מכל תלמיד משל היה זה 

בנו, עוד יסופר הרבה אודות גדולתו של הרב זצ"ל.

ביום י' בסיון "ניצחו אראלים את המצוקים, ונלקח 
הרב גרשון לבית עולמו למגינת לב תלמידיו הרבים 
וכל ישראל שאיבדו מנהיג אמיתי זכותו תגן עלינו אמן.

 המשך אי"ה שבוע הבא.

למות כדי לחיות

 – יסודי  וכל כך  ומכיוון שהדבר כל כך עמוק 
המניעות הן כל כך גדולות ועצומות. וכדי לשבר 

את המניעות צריכים מסירות נפש.

בפרשה שלנו מובא הפסוק: "זאת התורה – אדם כי 
ימות באוהל", ודורשים חז"ל שאין התורה מתקיימת 
אלא במי שממית עצמו עליה. וזה כמובן נכון כפשוטו 
בעניין לימוד וקניית התורה. אבל לאור הדברים 
שהקדמנו, מסביר רבי נתן עומק חדש בדברי חז"ל: 
אדם צריך להמית את עצמו, כלומר למסור נפשו, 
כדי לשכון באוהלי הצדיקים. כי לא בכל בית מדרש 
זוכה האדם לדבק את פנימיות לבו ונפשו בתורה 
וּלְחַיּוֹת את פנימיותו, רק באוהל הצדיקים האמתיים!

כשהיו בני ישראל במדבר היו הרבה בתי מדרשות 
בעם ישראל בכל שבט ושבט, אבל יהושע בן נון 
לא ימיש מתוך האוהל – 'ה'אוהל – בה"א הידיעה 
שזה האוהל של משה, כי הוא ידע שללמוד תורה 
אפשר בכל מקום, אבל לזכות לתורה מאירה ומחיה, 
תורה שממלאת את הלב באהבה וביראה – אפשר 

רק באוהל של משה רבינו!

וזו לשונו של רבי נתן:

"כי ימות באוהל – באוהל דייקא, זהו בחינת שממית 
עצמו ומוסר נפשו בשביל שיהיה נשאר באוהל תורה 
שהוא אוהל הצדיק האמת... שעיקר תיקון האדם, 
עיקר קיום התורה, הוא כשממית עצמו בשביל 
האוהל, היינו בשביל שיתקרב לצדיק האמת שזהו 

בחינת יושב אוהל".

אין חבוש מתיר עצמו

והעניין הזה מקושר לעניין הפרה האדומה, כי 
טומאת מת היא הטומאה החמורה ביותר. וטמואה 
היא מלשון אטימות. ובדרך החסידות נבאר שטומאת 
מת היא אטימות הלב, שהלב מת, כמו שאנחנו 
רואים הרבה מאוד בדור שלנו על עצמנו ועל אחרים 

שמשהו בפנים חסר.

ובכל הטומאות האדם יכול לטהר את עצמו על 
ידי טבילה, מה שאין כן בטומאת מת. האדם לא 
יכול לטהר את עצמו. הוא חייב ללכת אל הכהן 
שמטהר אותו באפר הפרה האדומה, כדי לרמז לעניין 
הזה, שמי שהלב שלו נאטם ונסתם – הוא לא יכול 
להתיר את עצמו מבית האסורים הזה, הוא חייב את 
הצדיק-הכהן שיטהר אותו, ויסיר ממנו את ערלת 
הלב ואת אטימות הלב, ויחיה את הלב שלו מחדש.

עם ישראל היקר, חיים שלמים ומאושרים, זה חיים 
של משמעות, שהלב חי. והתקרבות לצדיקים היא 
המתכון ללב חי, כלומר, זה המתכון לחיים מאושרים 
באמת. והרווח כפול ומכופל – שגם אתם בעצמכם 
מתחילים לחיות באמת, ואתם גם שומרים על הלב 
של הילדים שלכם, וגם אם הם כבר התרחקו ר"ל, 
אתם עושים להם "החייאה" ומצילים להם את החיים.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי פנחס הלוי הורביץ- 
בעל ההפלאה
ד' תמוז

רבי פנחס הלוי איש הורוביץ, היה רבה של העיר 
רנקפורט ומתלמידי המגיד ממזריטש. נודע בכינוי 
בעל ההפלאה על שם חיבורו. אחיו היה רבי שמואל 
שמעלקא הורוביץ מניקלשבורג. תלמידו המפורסם 

היה רבי משה סופר, ה"חתם סופר" זיע"א.

האחים רבי שמעלקא ורבי פנחס לא נמנו תחילה על 
תנועת החסידות, ואף למדו תקופת מה בבית מדרשו 
של הגאון מווילנא, ממנו ספגו רבות בדרכי הלימוד 
התורה. מי שקרבם לתנועת החסידות היה רבי אברהם 
מקליסק, מתלמידי המגיד ממזריטש וממפיצי תורתו, 
שהביאם לבית רבו, שם שהו תקופה מסוימת והפכו 
לחסידיו של המגיד, כאשר הגיעו למגיד התבטא עליהם 
המגיד זיע"א: מצאתי ארגז מלא נרות אך הנרות היו 
כבויים ולא האירו וברגע אחד שמתי בם ניצוץ אש אחד 

ונדלקו כולם ונתרבה האור בפעם אחת עד למאוד. 

ידידות חזקה והערכה גדולה שררה בין רבי פנחס 
לרבינו בעל התניא, ולאחר שחרורו מבית הסוהר 
מפטרבורג פנה אליו בעל התניא במכתב בו סיפר לו 
את הקורות אותו וביקש ממנו שיתפלל עליו. במכתב 
כינה אותו: "אור ישראל וקדושו, בוצינא קדישא חסידא 
ופרישא, הרב הגאון המפורסם מופת הדור זיוו והדרו, 
איש אלוקים קדוש יאמר לו". בהמשך הדברים הוא 
מתנצל על העזתו לפנות אליו ומזכיר לו את התקופה 
בה שהו יחד בחצר המגיד ממזריטש: "מי אנכי כי 
באתי עד הלום... ונפשי יודעת מיעוט ערך נפשי עלי, 
להתייצב במקום גדולים כמותו ירבו בישראל... אך 
מקום גדולתו שם עננותנותו וענותו תרבני, ורחב לבי 

בעלותי על לבי חיבה יתירה הנודעת לי ממר שהוא 
רבה דעמיה שיחיה מימי קדם בק"ק מיעזריטש וק"ק 
ראוונא ונמניתי במנין שלו וזכיתי לקבל ברכתו סלה 

מדי שבת בשבתו".

רבי פנחס הורביץ ניצל את מעמדו וקשריו עם רבים 
מגדולי דורו כדי להגן על צדיקים שהשתייכו לתנועת 
החסידות ונרדפו בשל כך על ידי המתנגדים לתנועה 

ולהליכותיה. 

בשנת תקל"ב, בעידודו של רבו המגיד ממעזריטש, 
התמנה לרב קהילת פרנקפורט דמיין שבגרמניה, אחת 
הקהילות הוותיקות והחשובות באירופה באותה עת. 
מלבד תפקידו כרב העיר עמד גם בראש ישיבה גדולה 
והעמיד תלמידים רבים, ביניהם תלמידו המפורסם רבי 

משה סופר, ה"חת"ם סופר".

גם בהיותו בעיר הגרמנית הרחוקה מהחסידות 
וממנהגיה לא נמנע מלהתפלל בנוסח החסידי, אם 

כי עשה זאת בצנעה ללא פרסום.

בזמן כהונתו בפרנקפורט החלה להופיע בעיר תנועת 
ההשכלה ורבינו נלחם בהם ובדעותיהם בחירוף נפש

בסוף ימי רבינו חלה במחלת העינים עד שנסתמא 
בשתי עיניו פרנסי הקהילה  הביאו אליו שני רופאים 
מומחים שירפאוהו אך רבינו ביקש שירפאו לו רק עין 
אחת באמרו עבור העוה"ז אין לו צורך רק עבור התורה 

די לו בעין אחת.

בד' בתמוז ה'תקס"ה נפטר רבינו ונטמן בבית הקברות 

בפרנקפורט. 

על מצבתו נכתב: "פה נטמן הגאון הגדול המפורסם 
יחד בדורו רשכבה"ג החסיד ועניו ראש גולת 

אריאל נפטר ונקבר ביום ב' ד' תמוז תקס"ה, 
רב פעלים מקבציאל, העמיד תלמידים הרבה 
והרביץ תורה בישראל, כבוד מוהר"ר פנחס 
הלוי איש הורוויץ זצ"ל, ה"ה אב"ד דקהילתנו, 
אשר האיר כל פני הגולה בחיבוריו הקדושים, 
ספרי הפלאה, ספר כתובה וספר המקנה 
חכמתם בחוץ תרונה, תהלתו מלאה הארץ, 

גודר גדר ועומד בפרץ...".

לספריו קרא בשם כולל "הפלאה" 
התיבות  מראשי  מורכב  אשר 
של שמו: הקטן פנחס הלוי איש 
הורוויץ. מלבד זאת נתן לכל חלק 

גם שם פרטי. זכותו הגדולה תעמוד 
לנו אמן.

תוספת שבת-סגולה לכל ישועה.
דברי הרב מרדכי אליהו זצ"ל:

ויהיה לך  "תכין הכל בערב שבת מוקדם 
ברכה בהכל.

עד  מחכים  תמיד  ארוך  שהיום  בתמוז 
קצרים  שהימים  בטבת  האחרון,  הרגע 
אתה בסוף מספיק הכל, לכן טוב שאדם 
יעשה כמו שהיה עושה הבבא סאלי עליו 
השלום, ביום שיש בצהרים היה מתארגן 
מבעוד מועד והיה מחכה ליד הדלת של 
מלכתא,  שבת  בואי  קורא  והיה  החצר, 
לכבוד השבת, לקבל את פני השבת. ולא 

לחכות עד הרגע האחרון.

וכן הזכיר האוה"ח הקדוש: כל מי שמוסיף 
על השבת בכניסתו או ביציאתו, לא יודע 
הזה.  בדבר  לו  שיש  העצום  השכר  את 
מוסיף  אדם  'אם  לומר:  רגילים  וחסידים 
מהחול על הקודש, מוסיפים לו בפרנסה 
לעשות  וכדאי  טובה,  סגולה  וזה  בשפע, 

את זה ולהוסיף מהחול על הקודש' ".

שתפו אותנו לטובת הכלל
טיפים לקבלת שבת מוקדם ורגוע

al5308000@gmail.com :ניתן לשלוח למייל
 או לפקס: 02-5812252

מתנה לשולחים חומר עשיר ללא הגרלה
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אשרינו, עם ישראל, שזכינו ונבחרנו מכל העמים להיות עם סגולה. ומה הדבר 
שעל ידו אנו זוכים להיות העם הנבחר? מה מייחד אותנו? התורה הקדושה! בקבלת 
התורה הקדושה אומר לנו ה' יתברך: והייתם לי סגולה מכל העמים. התורה מייחדת 
אותנו כעם, וגם כל יחיד ויחיד לפי מה שזוכה לעסוק בתורה – כך זוכה לגלות את 

הסגולה הפנימית והייחודית שבו.

בקטע הזהר הבא נראה לאילו מעלות זוכה מי שעוסק בתורה, ונביא את הדברים 
מתורגמים:

רַבִּי יוֹסֵי הָיָה הוֹלֵךְ בַּדֶּרֶךְ. פָּגַשׁ בּוֹ רַבִּי חִיָּא. אָמַר לוֹ: זֶה שֶׁבֵּאֲרוּ הַחֲבֵרִים ]חז"ל[, 
שֶׁכָּתוּב בְּעֵלִי ]הכהן[ )שמואל א ג(: "וְלָכֵן נִשְׁבַּעְתִּי לְבֵית עֵלִי אִם יִתְכַּפֵּר עֲוןֹ בֵּית עֵלִי 
בְּזֶבַח וּבְמִנְחָה עַד עוֹלָם". ]ודרשו חז"ל את הפסוק:[ "בְּזֶבַח וּמִנְחָה אֵינוֹ מִתְכַּפֵּר, 
אֲבָל מִתְכַּפֵּר הוּא בְּדִבְרֵי תוֹרָה". לָמָּה? מִשּׁוּם שֶׁדִּבְרֵי תוֹרָה עוֹלִים עַל כָּל הַקָּרְבָּנוֹת 
שֶׁבָּעוֹלָם, כְּמוֹ שֶׁבֵּאֲרוּהָ שֶׁכָּתוּב: "זֹאת הַתּוֹרָה לָעֹלָה לַמִּנְחָה וְלַחַטָּאת וְלָאָשָׁם 
וְלַמִּלּוּאִים וּלְזֶבַח הַשְּׁלָמִים" – שְׁקוּלָה הַתּוֹרָה כְּנֶגֶד כָּל הַקָּרְבָּנוֹת שֶׁל הָעוֹלָם. אָמַר 
לוֹ: כָּךְ זֶה וַדַּאי, שֶׁכָּל מִי שֶׁמִּשְׁתַּדֵּל בַּתּוֹרָה, אַף עַל גַּב שֶׁנִּגְזַר עָלָיו ענֶֹשׁ מִלְמַעְלָה, 
נוֹחַ לוֹ מִכָּל הַקָּרְבָּנוֹת וְהָעוֹלוֹת, וְאוֹתוֹ הָענֶֹשׁ נִקְרָע. )ומשום שעוסק בה לשמה, 

הקדוש ברוך הוא מתפייס עמו(.

וּבֹא רְאֵה, הָאָדָם לֹא נִטְהָר לְעוֹלָמִים 
אֶלָּא בְּדִבְרֵי תוֹרָה. מִשּׁוּם כָּךְ דִּבְרֵי תוֹרָה 
לֹא מְקַבְּלִים טֻמְאָה, מִשּׁוּם שֶׁהִיא עוֹמֶדֶת 
לְטַהֵר אֶת אֵלּוּ הַטְּמֵאִים, וְהָרְפוּאָה נִמְצֵאת 
בַּתּוֹרָה, שֶׁכָּתוּב )משלי ג(: "רִפְאוּת תְּהִי 
לְשָׁרֶךְ וְשִׁקּוּי לְעַצְמוֹתֶיךְ". וְהַטָּהֳרָה נִמְצֵאת 
בַּתּוֹרָה, שֶׁכָּתוּב )תהלים יט(: "יִרְאַת ה' 
טְהוֹרָה עוֹמֶדֶת לָעַד". מַה זֶּה 'עוֹמֶדֶת 
לָעַד'? שֶׁעוֹמֶדֶת תָּמִיד בְּאוֹתָהּ טָהֳרָה, 

וְלֹא זָזָה מִמֶּנָּה לְעוֹלָמִים.

אָמַר לוֹ: יִרְאַת ה' כָּתוּב, וְלֹא תוֹרָה. אָמַר לוֹ: 
כָּךְ הוּא וַדַּאי, שֶׁהֲרֵי הַתּוֹרָה בָּאָה מִצַּד הַגְּבוּרָה 
)יראה באה ממידת הגבורה(. אָמַר לוֹ, וּמִשָּׁם 
יָצְאָה?! מִכָּאן יָצְאָה! שֶׁכָּתוּב "רֵאשִׁית חָכְמָה 

יִרְאַת ה'", וְכָתוּב "יִרְאַת ה' טְהוֹרָה". 

וְתוֹרָה נִקְרֵאת קְדֻשָּׁה, שֶׁכָּתוּב: כִּי קָדוֹשׁ 
אֲנִי ה', וְזוֹ הַתּוֹרָה שֶׁהִיא הַשֵּׁם הַקָּדוֹשׁ הָעֶלְיוֹן. 
וְעַל כֵּן, מִי שֶׁמִּשְׁתַּדֵּל בָּהּ נִטְהָר, וְאַחַר כָּךְ 
מִתְקַדֵּשׁ, שֶׁכָּתוּב "קְדשִׁים תִּהְיוּ". לֹא כָתוּב 
"קְדשִׁים הֱיוּ"ראה באה ממידת הגבורהמַר לוֹ,ם.  )בלשון ציווי(, אֶלָּא תִּהְיוּ )בלשון 
עתיד, כלומר הבטחה שכך יהיה(, תִּהְיוּ וַדַּאי. אָמַר לוֹ, כָּךְ הוּא, וּמִקְרָא כָּתוּב, )שמות 

יט(: "וְאַתֶּם תִּהְיוּ לִי מַמְלֶכֶת כּהֲֹנִים וְגוֹי קָדוֹשׁ", וְכָתוּב "אֵלֶּה הַדְּבָרִים" וְגוֹ'.

לָמַדְנוּ, קְדֻשַּׁת הַתּוֹרָה קְדֻשָּׁה שֶׁעוֹלָה עַל כָּל הַקְּדֻשּׁוֹת. וְהַקְּדֻשָּׁה שֶׁל הַחָכְמָה 
הַנִּסְתֶּרֶת עוֹלָה עַל הַכּלֹ. אָמַר לוֹ, אֵין תּוֹרָה בְּלִי חָכְמָה, וְאֵין חָכְמָה בְּלִי תוֹרָה, וְהַכּלֹ 
הוּא בְּדַרְגָּה אַחַת וְהַכּלֹ אֶחָד. אֶלָּא תּוֹרָה נִמְצֵאת עִם הַחָכְמָה הָעֶלְיוֹנָה, וּבָהּ הִיא 

עוֹמֶדֶת, וּבָהּ נִטְּעוּ שָׁרָשֶׁיהָ מִכָּל הַצְּדָדִים. 

בואו נסכם למה זוכה האדם שלומד את התורה הקדושה: א. מתכפרים לו העוונות, 
גם הקשים ביותר. ב. הטהרה עומדת לו לעולמים. ג. זוכה לרפואה. ד. זוכה ליראת 

שמים. ה. זוכה לקדושה שמעל כל הקדושות. ו. זוכה לחכמה.

וצריכים לדעת, שאם רוצים כלי שעל ידו אפשר לזכות לכל המעלות הנ"ל ביתר 
שאת – הכלי הוא שמחת התורה, שאדם שמח בתורה שהוא לומד. ואצלנו בישיבה 
נוהגים לרקוד בכל יום בין הסדר הראשון של הבוקר לסדר השני של הצהריים, כדי 

להודות לה' על כך שאנו זוכים ללמוד תורה בקדושה. אשרינו!

מה לא בסדר עם המן?

האם היית מתנגד לצאת לפנסיה מוקדמת עם משכורת חודשית 
גבוהה מאוד עד סוף החיים? אתה תקבע את הסכום! כמה אתה 
צריך על ביגוד, מזון ופנאי – קיבלת. אז מה בני ישראל מתלוננים על 
המן? מה הבעיה שלהם? הם מקבלים לחם של מלאכים במשלוח 
עד הבית – יש יותר טוב מזה? אז מה הם רוצים? מה הטענה שלהם?

הבעיה היא שֶׁלַּמָּן היה מחיר: אמונה! ולחיות חיים של אמונה 
והשגחה, לחיות בקשר עם ה' – זה מחייב. אתה חייב תמיד "לעבוד" 

על הפנימיות שלך! אם אתה 
"מפספס" – אתה מוצא את 
לשכונה  מחוץ  שלך  המן 
נטייה  ויש  או מחוץ לעיר. 
אנושית לפרוק עול. מעדיפים 
לחיות חיים של מקריות וטבע 
כמו כל הגויים ולשלם על זה 
בטרחה, עמל ומאמץ בלתי 
פוסק מצאת החמה עד צאת 
הנשמה – העיקר לא לעבוד 

על האמונה.

על  העונש  היה  ומה 
הבכיינות הזו? הגיעו נחשים 
לנשוך  והתחילו  שרפים 
אותם. מאיפה הם הגיעו? 
הם תמיד היו שם. ככה זה 
במדבר! אבל כל עוד הם היו 
עטופים באמונה, ענני הכבוד 
שמרו עליהם. ברגע שהם 
החליטו לחיות בלי אמונה, 
לחיות על פי טבע – הנחשים 
רק התגלו ועשו את מה שהם 
יודעים לעשות על פי הטבע.

והתרופה לנגע הנחשים 
של  הנחושת  נחש  היה   –
ללמד  בא  שבעצם  משה 
את עם ישראל אמונה, כמו 
שהגמרא אומרת: וכי נחש 
ממית או נחש מחיה? אלא 
שברגע שהיו ישראל נושאים 
את עיניהם וליבם לאביהם 

שבשמיים היו מתרפאים!!

אנחנו חייבים "לחנך" את 
עצמנו לחיות באמונה, כי אין 
בעולם הזה שני מסלולים של 
חיים: חיים באמונה או חיים 
בלי אמונה. יש רק מסלול 

אחד של חיים: חיים באמונה. בלי אמונה, אין חיים. אמונה זה לא 
רק לחם ומים, אמונה זה לא רק רפואה, אמונה זה לא רק פרנסה. 
אמונה זה החיים. אמונה זה כל השפע. והעיקר אמונה זה שמחה, 

אושר, סיפוק והכוח לעבוד כל משבר בתפילה ובישועות.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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חברים בלב ובנפש

הם היו שני חברים טובים אלעזר ואיתמר , ההיכרות 
שלהם הגיעה ממקום העבודה, אלעזר היה ותיק יותר 
והוא זה שקיבל את החדש, איתמר בזרועות פתוחות, 
הוא הנחה אותו בעבודה הדריך אותו צעד אחרי צעד 
בסבלנות מרובה, לימד אותו את רזי העבודה, את 

המקצוענות, וגם את רזי הסביבה, היכן 
כדאי יותר להשקיע, אלו דברים יחזיקו 
מעמד ואלו כחלום יעוף, היכן לשים 
את הלב והיכן ממש לא כדאי לשים 

לב.

בצורה  זה  את  זה  השלימו  הם 
נפלאה, כאשר אחד היה מתקשה 
בהשלמת משימותיו או סתם עייף 
גשמית או נפשית מלעשותה, הוא 
לא היה צריך לבקש, החבר השני 
ידע מיד לזהות ולהציע את עצמו, 

כל אחד הרגיש שהוא תורם לעבודה 
מחד ומאידך לומד וגודל ממנה. וכך גם החברות 

בינהם הלכה והתהדקה.

החיים ממשיכים וטבעו של מקום עבודה, שמקדם 
את אנשיו, אלעזר הותיק שודרג למפקח על מספר 

מקומות, ואיתמר יותר נכנס לנעליו של אלעזר.

איתמר קיוה בליבו שיזכור לו חסד נעורים ויהיה קל 

לו יותר להשיג את המפקח החדש אך תקוותו נכזבה 
שוב ושוב. הוא היה מנסה להשיג אותו בטלפון אך זה 
נותר ללא מענה, לפעמים זה היה מרגיז יותר, לאחר 
מספר צלצולים הוא היה שומע לפתע את צליל הניתוק, 
ככה הוא מנתק עלי בפנים? הרהר לעצמו בעוגמה. 
אבל היה נראה לו שיש פה איזה משהו 
אחר באויר, כאשר אלעזר היה מגיע 
אליו למקום העבודה הוא נתן יחס חם 
ונפלא ממש כמו בימים ההם, כל כולו 
היה קשוב ומסייע, פותר בעיות מקדם 
ענינים, והכל עם אותם פנים מאירות 

ואוירה נעימה שהיה משרה סביבו.

מדי פעם איתמר היה ממלמל משהו 
על כך שהוא לא עונה לו לטלפון 
וקשה להשגה, אך לאחר שקיבל 
בתגובה זוג עינים תמהות ומשפט 
כמו: אני כל הזמן עונה לטלפונים 
לכולם, חדל מלהעלות את הנושא, ופשוט העביר 
אותו הלאה ממנו ולא עסק בזה. זה לא היה קל, אך 

איתמר התאמץ לדון לכף זכות את ידידו.

ילדים יקרים כיצד תדונו את אלעזר לכף זכות על 
שלא עונה לטלפונים של חברו הטוב?

וכיצד לדעתם תיפתר התעלומה?

מדור חדש
סוף הסיפור

סיום לפרק

אנחנו מספרים את המקרה, הסוף של הסיפור עליכם!
שתפו אותנו כיצד תדונו לכף זכות באפיזודה שהעלנו
al5308000@gmail.com:תשובות ניתן לשלוח

 או לפקס: 02-5812252, בין המשתתפים יוגרל מתנה

הזוכה: שמולי לקס, טלזסטון.

תשובה: הרב יוסף שלמה דיין זצ"ל בצעירותו )נפטר בט' תמוז(זוכה פרשת נשא: שרה סימן טוב, תל אביב.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

אבנים מתעופפות

איש  חיים  על  סיפרנו  בהעלותך  בפרשת 
העסקים, על הרכב החדש שקנה ועל הילד בצידי 

הדרך שזרק אבן על המכונית היוקרתית שלו. 

כשנשאל הילד, מדוע הוא זרק את האבן ענה 
הילד שרק רצה לעצור אותו, ועוד הוסיף הילד 
שיש לו אח שמרותק לכיסא גלגלים, וכעת נפל 
מהכסא על המדרכה ואין מי שיעזור, כך המשיך 
לספר הילד שהוא מנסה לעצור מכוניות כבר חצי 
שעה, אולי מישהו ירחם ויעזור לו להרים את אחיו 

בחזרה לכיסא הגלגלים.

חיים הופתע, הוא לא האמין בהתחלה, אז שאל 
אותו איפה הוא אחיך? הילד הצביע, "שם" אמר, 
וחיים שם לב שבעיניו של הילד מבצבצת דמעה 

שרוצה לרדת.

מיד רץ חיים לעזור לילד להרים את אחיו, ובאותו 
רגע הבין- את הסימן על האוטו הוא לא יתקן, זה 

יזכיר לו תמיד, כף זכות.



אחים או יריבים פרק ז'
ראובן ושמעון, שני חברים בני חמש, נכנסים למכונית 
של אמא של ראובן.  לפני פתיחת דלת המכונית, פורץ 

ריב: "מי ייכנס קודם". 
ראובן, חוסם את הדלת בגופו ועומד בתוקף על כך 
שהוא ייכנס ראשון: "זו המכונית של אמא שלי" הוא 

טוען, שמעון נכנע וראובן נכנס ראשון. 
אך הסיפור אינו נגמר: עם כניסתם למכונית, מתחיל 

ריב שני "מי יישב באמצע". 
ראובן, שנכנס ראשון, מתעקש: "אני נכנסתי ראשון 
מגיע לי לשבת באמצע, ככה אני רואה את הנוף 
מקדימה". שמעון מנסה להתעקש גם הוא, אך ראובן 
דוחף אותו ומתמקם באמצע.  כאשר מסתיימת מריבה 
זו מתחילה נוספת, במהלך הנסיעה, ראובן מתגרה 
בשמעון: "המכונית של אמא שלי היא הכי גדולה ויש 
לנו שעון גדול שמראה את השעה ולאמא שלך אין 

בכלל מכונית, אתה לא שווה כלום רק אני"...

אופי המריבות יקבע את דרכי הטיפול בהן

הזכרנו כבר, שאופי המריבות יקבע את דרכי הטיפול 
בהן כי כאשר נכיר את אופיו ואת סגנון המריבה של 
הילד, נוכל בע"ה להבין את המניעים שהפעילו את 
הילד לרצות להשיג את מבוקשו ע"י מריבה ולעבוד 
איתו באופן פרטני על מנת לחנכו ע"פ דרכו ולחדול 
ממריבות. במקביל נלמד אותו שיטות תקשורת והשגת 
מטרות חבריות, באמצעות דרכים שונות שאינן מריבה.

2. מריבה על ידי גורם תחרותי

המריבה של ראובן, היא "מריבה מכוונת". ראובן מעוניין 
במריבתו, להגדיל את האגו שלו על חשבון שמעון. 

במריבות מסוג זה, קיימות בהן מטרה, בין אם גלויה 
ובין אם סמויה ובלתי מודעת, שהיא "תחרותיות" מקורה, 

בתכונה מולדת והעצמתה ע"י חינוך ביתי.
הכוח המניע את ראובן בהחלטותיו ובמעשיו הוא- 
"תחרותיות".  חשוב לו להיות ראשון בכל. זו תכונת 
אישיות בולטת אצלו והוא מממש זאת בכל סיטואציה 

חברית, אם לא בכניעה מראש אז ע"י מריבה.

תכונה מולדת והעצמתה ע"י חינוך

הצורך של ראובן להשיג את רצונו ע"י מריבה הקשורה 
עם תחרותיות, אינה רק תכונה מולדת וראובן אכן נולד 
עם תכונה זו, אלא יש בה גם פעולה חינוכית יזומה של 

החברה בה הוא גדל ושל החינוך בבית.
שימו לב, החברה בה אנו חיים, דוגלת בגידול ילדים 

"תחרותיים". 
אם בעבר הלא רחוק, הכיוון החינוכי היה לחנך ב"קצב 
של הילד", לתת לו לשחק באופן חופשי, לאפשר לו 
לגדול בנחת ולהניח לזמן לעשות את שלו, היום החברה 

דוחפת את הילד מגיל צעיר ל"הישגיות". 
הורים שולחים את ילדיהם לחוגים רבים, רושמים 
אותם ללימודי העשרה בגן חובה, או לקורס הכנה לבית 
הספר כדי שיהיה תמיד מקום ראשון ו"יגיע הכי מוכן".

זה טוב, אלא שבחינוך עקיף, זה מגדל ילד לתחרותיות 
ולהגדיל את ההישג על חשבון מישהו אחר.

ההיבטים השונים בתחרותיות

ההתנהגות התחרותית, קשורה בצורך של: לא 
להסתפק במה שיש לי ובקיום העצמי שלי בבחינת 
"לא להיות שמח בחלקו", אלא "להרחיב את העצמיות 
שלי ולהיות יותר ממה שאני". התחרות גורמת לי להנעה, 
התאמצות והתקדמות- וזה מצויין כל עוד הפעולה היא 
חיובית.  אך כאשר התחרותיות מובילה אותי "לדרוך" על 
מישהו כדי להעצים את עצמי-זהו כיוון תחרות  גרוע.

נבחין בין שני סוגים של פעולה תחרותית: 

הראשונה, תחרותיות שבאה ממקום יצירתי, מתוך 
הכרה שאני מרגיש שהעולם מספיק בטוח עבורי בכדי 
שאוכל להשיג עוד ולממש את הפוטנציאל שקיים בי, 
ואז- אע"פ שהפעולות שלי יהיו תמיד בזיקה ובקשר עם 
אחרים, אני לעולם לא אדרוך על החבר בכדי להתקדם, 
כי התחושה היא: שאני יכול לגדול, לצמוח ולהתפתח 

ביחד ובמרחב של כולם וזה לא הורס אף אחד. 
יותר ותחושה  יש אפילו הנאה מזה שאני משיג 
וצומח  פועל  ואני  שלי,  מהיכולת  נהנה  שהעולם 

בהרמוניה ומתוך שיתוף פעולה של חברי.
והשנייה היא, כאשר התחרות באה ממקום של 
הישרדות ולא של יצירתיות. כאשר אני מרגיש שאני 
חסר ערך ביחס לעצמי ולסובב אותי, כאשר העוגן 
היחיד שמקנה לי תחושת ערך הוא "לעלות" על מישהו 
ולהרגיש שווה רק ביחס למישהו אחר- אז התחרותיות 
מובילה אותי להרס עצמי ולמלחמות. כאשר התחרותיות 
באה ממקום של חסך, או העדר ביטחון במהות שלי 
ובמקום שלי, אני אחוש כל הזמן צורך להתחרות, זה 
התוכן העיקרי שאהיה עסוק בו. כאשר אהיה מחוסר 
בטחון עצמי, בכדי "לספק" את הצורך הכל כך קיומי 
הזה, אהיה חייב להיות הראשון כדי לחוש ביטחון. במידה 
ולא אחוש את ההישגיות והתחרות ארגיש שאני לא 

"הכי הכי" ו"לא שווה כלום". 

"תחרותיות הישרדותית" באה מחרדה. 

הילד שעסוק "תחרותיות ההישרדותית", משקיע 
הרבה מאוד אנרגיה כדי להשקיט את החרדה הזאת. 
הוא יכול אומנם להגיע להישגים בעקבותיה, אבל 
לעולם לא ליהנות מהם, אלא רק מעצם ההצלחה 
בתחרות.  הצורך בהצלחה תחרותית, מכסה על צורך 
עצום באהבה ועל פחד להרגיש את החסך של הצורך 
הזה. הפחד הוא מדחייה מצד הסביבה, או פחד מאובדן 
זהות ייחודית. ילדים כאלה נחשבים הרבה פעמים 
לסנובים, מתנשאים, להישגיים של הכיתה, אבל 
בחוויה העצמית האמיתית שלהם הם מאוד בודדים 

ולא בטוחים. 
לסיכום ביניים המריבה של ראובן מהסיפור הכותרת, 
היא "מריבה מכוונת". ראובן מעוניין במריבתו, להגדיל 

את האגו שלו על חשבון שמעון. 
הכוח המניע את ראובן בהחלטותיו ובמעשיו הוא- 

"תחרותיות". ובמצב זה היא מידה מגונה.
זו תכונה מולדת ותפקידינו בע"ה להתמודד איתה 
ולחנך את הילד לשמוח בחלקו, להכיר את יכולותיו 
וכוחותיו האישיות, ולפתח בו ערך עצמי ושמחה בעשייתו 

ובהישגיו.
שמרו את הדף, המשך בע"ה בשבוע הבא.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

פעם נכנס המגיד מדובנה אצל עשיר קמצן 
לבקש נדבה לפדיון-שבויים. סירב העשיר ולא 
נתן לו. אמר לו המגיד :דע לך, שמזומן אתה 
לחיי עולם-הבא. תמה העשיר: רבי, בשביל שאני 
מסרב ליתן צדקה אני מזומן לחיי עולם-הבא? 

החזיר לו המגיד:
אספר לך מעשה שהיה. לפני הרבה שנים מת 
קמצן אחד, וקודם מותו ציווה, שיקברו כל ממונו 
עמו. וכשבא לפני בית-דין שלמעלה ושאלוהו, 
אם קיים מצות צדקה, השיב, שכל ימיו חשש, 
שמא ייכשל בבני-אדם שאינם מהוגנים ונמצא 
מאבד ממונו לבטלה. לפיכך הביא כל ממונו 
עמו, על-מנת לחלקו בעולם-האמת, שאין בו 
רמאות ורמאים. עיין בית-דין שלמעלה בדינו 
ופסק: אם יימצאו עוד שניים שעשו כמותו, הדין 
עמו. בדקו ולא מצאו אלא אחד – את קורח, 
שגם הוא ממונו נקבר עמו. והיה הדבר תלוי 
ועומד עד היום. עכשיו אני רואה שאתה עתיד 

להיות השלישי לחבורה...


